

王逸舟 主编

磨合中 的建构

CONSTRUCTION
IN
CONTRADICTION

中国与
国际组织
关系的
多视角
透视

a multiple-insight into
relationship between China and
Key International
Organizations



中国发展出版社

磨合中的建构

中国与国际组织关系的多视角透视

王逸舟主编

CONSTRUCTION IN CONTRADICTION

a multiple-insight into
relationship between China
and Key International
Organizations



A1060535

中国发展出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

磨合中的建构——中国与国际组织关系的多视角透视
王逸舟主编. —北京: 中国发展出版社, 2003.3
ISBN 7-80087-625-X

I. 磨… II. 王… III. 中外关系-国际组织-研究 IV. D822

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2003) 第 011656 号

书 名: 磨合中的建构——中国与国际组织关系的多视角透视

著作责任者: 王逸舟主编

出版发行: 中国发展出版社

(北京市西城区赵登禹路金果胡同 8 号 100035)

标准书号: ISBN 7-80087-625-X

经 销 者: 各地新华书店经销

印 刷 者: 北京新华印刷厂

开 本: 787×960mm 1/16

印 张: 23.75

字 数: 358 千字

版 次: 2003 年 3 月第 1 版

印 次: 2003 年 3 月第 1 次印刷

定 价: 40.00 元

联系电话: (010) 66187126 66187127

购书热线: (010) 66180772 66180781

网 址: <http://www.developress.com.cn/>

电子 邮 件: fazhan@drc.gov.cn

版权所有·翻印必究

本社图书若有缺页、倒页, 请向发行部调换

本书各章撰稿人名单

- | | |
|---------------------------------|---------|
| 引 论：启动中国与国际组织关系的多维度研究 | 王逸舟 |
| 第一章 国际核不扩散体制与中国 | 李少军 |
| 第二章 中国对联合国维和机制的参与 | 唐永胜 |
| 第三章 联合国安理会改革的中国视角 | 李东燕 |
| 第四章 中国与 APEC 的相互适应及 APEC 的未来 | 沈骥如 |
| 第五章 中国与 WTO：一个相互学习、适应和促进的过程 | 宋 泓 |
| 第六章 用新的视角审视国际人权公约与中国的关系 | 莫纪宏 |
| 第七章 《联合国气候变化框架公约》的演进与中国的利害和战略抉择 | 陈 迎 |
| 第八章 国际组织建设的中国传统思想资源 | 张丽东、潘一禾 |
| 第九章 中国加入国际组织的文化伦理定位 | 潘一禾、余潇枫 |
| 附 篇：中国与国际制度：来自外部的观察 | 江忆恩 |

本书各位作者介绍

王逸舟，男，生于武汉市，现为中国社会科学院世界经济与政治研究所副所长、研究员，《世界经济与政治》杂志主编，中国社会科学院研究生院世界经济与政治研究系主任、教授、博士生导师。主要从事国际政治和中国外交方面的研究。主要著作有《匈牙利道路》、《波兰危机》、《当代国际政治析论》、《西方国际政治学：历史与理论》、《全球政治和中国外交：探寻新的视角与解释》等，译著有《权力精英》、《政治与市场》、《政治学概论》、《经济体制》等。

李少军，男，现为中国社会科学院世界经济与政治研究所研究员、国际政治研究室主任、中国社会科学院研究生院世界经济与政治系硕士生导师。主要研究领域为国际关系理论，对国际安全研究和战略研究有特别的兴趣。已出版的著作包括《国际政治学科概论》（上海人民出版社，2002年）和《国际安全警示录——二十一世纪中国面临的安全挑战》（金城出版社，1997年）。近年发表的论文所涉及的问题包括国际关系理论、安全理论概念、战略理论、国际冲突与合作、大国关系、军控与裁军、环境安全、联合国、干涉主义、恐怖主义、民族主义以及难民问题等。

余潇枫，男，宁波市人，工学学士学位，法学第二学士学位、哲学博士学位，现为浙江大学国际文化学院教授、博士生导师。2002年9月至2004年1月在哈佛大学费正清东亚研究中心高访。出版有《国际关系伦理学》、《哲学人格》、《比较行政体制——政治学理论应用》、《应用伦理学》、《知识经济与思想文化的变迁》等著作及译著《女性主义与后现代国际关系》，发表有《“类哲学”与人的现代化》、《论国际政治学的“全球视野”》、《国际组织的伦理透视》、《国际道德的历史跃迁》、《国家主权的当代挑战与理性选择》、《国际一体化与国家主权再认识》等论文。目前主要从事国际问题的文化伦理研究。

张丽东，女，北京市人，浙江大学国际文化学院副教授，目前主

要从事国际关系理论的教学与研究工作。主编和著有《当代国际关系概论》、《世界政治新论》、《永远的摩根索》、《国际政治理论研究》、《当代国际关系与世界经济》等教材与论著，发表有《欧洲一体化的法理反思》、《德国极右势力考察》、《准知识经济时代国家权力的限制》等论文。

江忆恩，男，加拿大人，加拿大多伦多大学学士学位，美国哈佛大学硕士学位，美国密歇根大学博士学位，现为哈佛大学政府系教授。出版有《文化现实主义：中国历史中的战略文化与大战略》、《与中国接触：应对一个崛起的大国》（编）。发表有关社会化理论、战略文化理论、中国参与国际组织、中国的核战略以及军控政策等文章。目前正在写《社会国家：中国与国际体系 1980~2000》。

李东燕，女，籍贯湖南。1983年毕业于北京大学国际政治系，获法学学士学位；1986年毕业于中国政法大学研究生院政治学专业，获法学硕士学位。1986年进入中国社会科学院世界经济与政治研究所工作，现为该所国际政治室研究员，室副主任，中国社会科学院研究生院国际经济与政治系研究生导师。主要从事有关国际政治和全球问题方面的研究。出版的主要著作有《走向冷战——杜鲁门》、《正义与邪恶的较量》、《主权的终结？正在缩小和碎片化的世界政治》（译著）。

沈骥如，男，1942年7月生于广西省桂林市，1968年毕业于中国人民大学政治经济学系。1978年后在中国社会科学院研究生院学习，获经济学硕士学位（1981年）和法学博士学位（1988年）。现任中国社会科学院世界经济与政治研究所研究员、博士生导师，主要从事国际战略和地区经济一体化合作研究。著有《欧洲共同体与世界》，《中国不当“不先生”——当代中国的国际战略》，《论21世纪的中美关系》，《对APEC合作的两个轮子之我见》，《欧元的现状和未来》，《历史合力的形成机制：妥协》等作品。

陈迎，女，江苏镇江人，1987~1997年在清华大学学习，获工学学士、硕士、博士学位。现为中国社会科学院世界经济与政治研究所副研究员、硕士生导师。主要作品有《减缓气候变化的经济分析》（潘家华，陈迎，庄贵阳著，气象出版社），《全球可持续发展与中国》

(经济管理出版社, 2001年)等著作,《中国在联合国气候变化框架公约中的作用及其战略选择》等论文,以及“Equity Concerns over Climate Change Mitigation”(Chen Ying and Pan Jiahua, 2002)等研究报告。目前主要研究领域为环境经济学与可持续发展,主要研究方向为全球变化与经济发展。

莫纪宏,男,江苏靖江市人,1986年在北京大学法律系获得法学学士学位,1989年在中国社会科学院研究生院获得法学硕士学位,1994年在中国社会科学院研究生院获得法学博士学位。现为中国社会科学院法学研究所研究员。著有《现代宪法的逻辑基础》、《宪政新论》、《宪法审判制度概要》、《表达自由的法律界限》等著作。目前主要研究的领域是宪政与人权、宪法监督与宪法诉讼等宪法学基础理论问题。

潘一禾,女,浙江大学人文学院教授。1987年获杭州大学世界文学专业硕士学位,1992年获美国纽约圣·约翰大学亚洲研究专业硕士学位。目前主要从事比较政治文化和世界文学方面的教学与研究。已出版的个人学术专著有:《观念与体制:政治文化的比较研究》,《故事与解释:世界文学名著通论》,《世界文化经典名著导读》等。已发表的相关论文有:《中国加入国际组织的“理论缺失”探讨》,《认识国际组织背后的西方组织文化传统》,《作为国际组织建设思想资源的中国文化传统》,《中国加入国际组织的文化定位探索》,《一个法国的哈姆莱特——论莫里埃的“理性”喜剧〈恨世者〉》等。

宋泓,男,1965年生,1987年于西北大学哲学系获哲学学士学位,1994年于复旦大学经济系获经济学硕士学位,1997年于南开大学国际经济研究所获经济学博士学位。现为中国社会科学院世界经济与政治研究所研究人员,主要从事外国直接投资、跨国公司和国际贸易方面的研究。曾在《经济研究》、《管理世界》、《改革》、《世界经济》、《国际经济评论》、《世界经济与政治》和《国际贸易》等专业学术期刊上发表学术论文30多篇。目前主要从事开放条件下跨国公司和外国直接投资对我国产业成长的影响等方面的研究。

唐永胜,男,1963年出生于辽宁省沈阳市。获巴黎法律—经济—社会科学大学硕士和博士学位,并在法国国家科研中心完成博士后

研究工作。现为国防大学国际战略学专业教授、国际战略学学科带头人、博士生导师。主要研究领域为国家安全的战略哲学、地缘战略和危机管理。主要学术专著有《当代国际资本》、《谁能占有先机——21世纪初叶全球政治展望与中国的前景》等。代表性论文有《冷战后地缘战略关系的演进及未来走势》、《知其雄守其雌——中国国际地位分析》、《科索沃战争折射出美国大战略的失误》、《国家安全战略的转变》、《国际市场的价格体系及其影响》等。

Wang Yizhou is professor of international politics, senior fellow and deputy director in Institute of World Economics and Politics (IWEP), Chinese Academy of Social Sciences (CASS) at Beijing, Director in department of World Economics and Politics for graduate student studies in CASS School, and the editor in chief of World Economics and Politics (monthly). Dr. Wang had been received his degrees in education period in P. R. C while visited many oversea research institutions in past two decades. Among others, he was the visiting scholar in Hungarian Academy of Sciences, in CFIA of Harvard University and in Danjiang University in Taiwan. He wrote numerous books such as Hungary Road, On Contemporary International Politics, International Politics in the West: History and Theories, and Global Politics and China's Foreign Policy, etc.

Li Shaojun is director of the department of international politics, where he is also a professor. His main research interests are in the field of international relations theory, especially international security studies and strategy studies. He has published two academic books, Panorama of International Politics and International Security Warning - Security Challenges Confronting China in the 21st Century. His published papers cover a variety of topics on international relations, such as IR theories, basic concepts in security studies, theories of strategy studies, international conflicts and cooperation, great power relations, arms control and disarmament, environmental security, the United Nations, interventionism, terrorism, nationalism, the refugee problem, and so forth.

Yu Xiaofeng is Professor of philosophy at the International Culture School of the ZheJiang University of China, visiting scholar of Fairbank Center for East Asian Research of Harvard University (2002.9 - 2004.1). His published books include: Ethics of International Relations, Philosophical Perspective on

Personality, Comparative Research of Administrative Institutions, Applied Ethics, The Changes of the Thoughts and Culture in a Knowledge Economy Era, and the translated book *Feminist Theory and International Relations in a Postmodern Era* (written by Christine Sylvester). His published articles include: "Global Philosophical Perspective: Modernization of Human", "Global Perspective on International Politics", "Ethics Perspective on International Organizations", "History Development of International Moral", "Sovereignty: Face Challenge and Reason Choice", and "Re - understand Sovereignty in Globalization". He is now conducting research on international ethics and culture.

Zhang Lidong, Associate professor at the International Culture School of ZheJiang University, with the focus on teaching and research of International Relations Theory. Recently published books and monographs include *Comprehensive International Relations*, *Morgenthau Forever*, *Theoretical Study on International Politics*, *Contemporary International Relations and World Economy*, and *Juristic Consideration on European Integration*, *Right - extremism in Germany After the Reunite*, *Elimination of the National Power in the Pseudo - economic - knowledge Age*.

Alastair Iain Johnston, a Canadian citizen, is a professor in the Government Department at Harvard University. He is the author of *Cultural Realism: Strategic Culture and Grand Strategy in Chinese History* (Princeton 1995) and co - editor of *Engaging China: The Management of an Emerging Power* (Routledge 1999). He has written on socialization theory, strategic culture, China's participation in international institutions, Chinese nuclear doctrine and arms control, and Party - Army relations in China, among other topics. His work has appeared in *International Studies Quarterly*, *Review of International Studies*, *International Security*, *The China Quarterly*, *The China Journal* and in various book chapters. He is writing a book tentatively entitled, *Social States: China in International Institutions, 1980 - 2000*.

Li Dongyan, Bachelor, Peking University, 1983; Master, Chinese University of Political Sciences and Law, 1986; senior research fellow of

Institute of World Economics and Politics (IWEP), Chinese Academy of Social Sciences (CASS), deputy director of International Politics Division, IWEP. Research field: international politics and global issues. Publications: *Go to the Cold War: President Truman, Justice and Evil – New Global Challenges in 21st. Century.*

Shen Jiru, graduated from The Department of Political Economics, The People's University of China. After 1978, studied in The Post – Graduate School of Chinese Academy of Social Sciences, Master Degree of Economics (1981) and Doctor Degree of Law (1988). He is now professor of Institute of World Economics and Politics, Chinese Academy of Social Sciences and conducting research on International Strategies and Regional Economic Integration. Main Works and Papers include : *European Community and the World, China will not be “Mr. No” —The Contemporary China's International Strategies, On Sino – US Relations in the 21st Century, Some Thoughts on the Relations of Two wheels of the APEC Cooperation, On Compromise: The Forming Mechanism of Historical Resultant Force.*

Chen Ying, female, gained her Bachelor's, Master's and Doctor's Degree after ten years studying in Tsinghua University from 1987 – 1997. She is Associate Research Fellow of Institute of World Economics and Politics, Chinese Academy of Social Sciences (CASS), and Associate Professor of CASS Graduate School. Her publications in books include *Economic Analysis on Climate Change Mitigation* (co – author Pan Jiahua and Zhuang Guiyang), *“Global Sustainable Development and China”* (Economic Management Press, 2001), etc. Her publications in journals include *“China's Role in the Process of UNFCCC and Challenges for China”*. In addition, she also provides research reports, such as *“Equity Concerns over Climate Change Mitigation”* (co – author Pan Jiahua, 2002), etc. At present, Dr. Chen's interested areas include Environmental Economics and Sustainable Development, focusing on Global Change and Economic Development.

Mo Jihong is constitutional professor of Law Institute of Chinese Academy of Social Sciences. His published books contain: *The Logical Basis For*

Modern Constitutional Law, New Conception On Constitutionalism, Summarization Of Constitutional Justice System, The Legal Limitation On Freedom Of Expression and so on. He is now engaging in research concerning constitutionalism and human rights, constitutional supervision and litigation and the other basic theoretical issues about constitutional law.

Pan Yihe, Professor of the School of Humanities, Zhejiang University of China. M. A. in Asian Studies, St. John's University, N. Y., U. S. A. (1992) and M. A. in World Literature, Hangzhou University, P. R. China. (1998). Main research interests on: Comparative Political Culture, World literature and Comparative literature. Published books include: *Idea and System: Comparative Studies in Political Culture*; *Stories and Interpretations: Masterpieces in World literature*; *Reading in the World Cultural Scriptures*. Published articles include: *On China's Lack of Theories Regarding its Participation in the Construction of International Organizations*; *Understand the Western Organization Culture behind International Organizations*; *Chinese Cultural Tradition as the Idea Resources for Construction of International Organizations*; *Searching China's Cultural orientation in the Contemporary International Organizations*; *A French Hamlet - A study of Molière's Rational Comedy Le Misanthrope*.

Song Hong, a research fellow of Institute of World Economics and Politics (IWEP), The Chinese Academy of Social Sciences (CASS). He got his PH. D degree in World Economics from Nankai University, 1997; Master degree in Economics from FuDan University, 1994; Bachelor degree in Philosophy from Northwestern University. His research mainly focuses on the impacts of foreign direct investment on the economic development of host developing economies, especially East Asian and Latin American newly industrializing economies and China. Dr. Song also do some researches on international trade. He has published more than 30 academic papers in China's most influential journal, such as *Economic Research*, *Management World*, *Reform*, *World Economy*, *International Economic Review*, *World Economics and Politics*, and *International Trade*. Now he is studying the

impacts of TNCs and their FDI activities on the industrial development after WTO accession.

Tang Yongsheng is Professor of international strategy at National Defense University, People's Liberation Army of China. His published books include: "Modern International Capital", "Prospect of Global Politics and Foreground of China at the beginning of 21 Century". His published articles include: "Development and Future Trend in Post - Cold War Geostrategic Relations", "An Analysis of China's International Position", "Fault of the U. S. Megastrategy Reflected by Kosovo Crisis", "Changes of National Security Strategy", "International Market Price System and its Influence". He is now conducting researches on National Security.

目 录

引论： 启动中国与国际组织关系的 多维度研究 /1

- 一 研究现状 /1
- 二 《中国与国际组织：加入与适应的过程》课题简介 /9
- 三 深入研究的若干思考及建议 /22
 - 1. 历史的视角：三个阶段的回溯
 - 2. 决策的视角：世界观和需求的变化
 - 3. 理解摩擦过程：不同态度背后的复杂性
 - 4. 既有策略的评价：外人看法的借鉴
 - 5. 构建学说的启示：互动过程中的建设性作用
- 四 结论：走向世界大国的自觉 /40

第一章 国际核不扩散体制与中国 /43

- 一 核不扩散体制的概念与形成 /43
 - 1. 核不扩散体制的概念
 - 2. 核不扩散体制的形成
- 二 核不扩散体制面临的挑战 /48
 - 1. 核不扩散体制遇到的问题

2. 核不扩散体制的内在症结
- 三 中国与核不扩散体制 /55
1. 中国对核武器问题的基本立场与主张
2. 中国对核不扩散体制的参与
3. 解读中国对核武器问题的立场
- 四 结束语 /68

第二章 中国对联合国维和机制的参与 /69

- 一 中国参与联合国维和行动的轨迹 /70
- 二 中国在参加联合国维和机制中遇到的困难 /74
- 三 中国参与联合国维和机制的动力 /81
- 四 维和机制的未来与中国参与的战略选择 /86
- 五 中国参与维和机制应注重的几个具体问题 /95
1. 关于处理公正与有效的矛盾
2. 关于如何使用维和行动能够动员的有限资源
3. 关于是否应该或者如何公正有效地介入一国国内冲突
4. 关于如何限制强制措施的多运用

第三章 联合国安理会改革的中国视角 /102

- 一 中国在安理会中的特殊地位 /103
1. 安理会中具有多重代表性的一员
2. 安理会中影响力最受制约的一员
3. 自身作用与安理会作用密切相关的一员
- 二 相互竞争的改革方案与中国的立场 /110
1. 安理会改革涉及的主要问题
2. 来自不同类型国家的改革方案

3. 中国政府与学者的立场和方案
- 三 构想一个有利于安理会发展的中国方案 /125
 1. 对安理会改革前景的分析
 2. 对中国利益的权衡
 3. 对安理会发展需要的权衡
 4. 一个可能为中国接受的方案设想
- 四 在联合国框架内发挥一个世界大国的作用 /132

第四章 中国与 APEC 的相互适应及 APEC 的未来 /136

- 一 在合作中适应 /136
 1. APEC “大家庭精神” 共识的形成
 2. APEC 方式的形成
- 二 在相互适应中实现共赢 /146
 1. 中国与 APEC 贸易的健康快速发展
 2. 投资与经济技术合作的丰硕成果
- 三 在全球合作中适应 APEC 合作 /159
 1. 中国参加全球经济合作是参加 APEC 合作的前提
 2. APEC 合作为中国参加全球经济合作提供了一所最好的大学校
 3. APEC 合作改善了中国与合作伙伴的关系, 为今后 APEC 合作和全球合作创造了条件
- 四 与时俱进的相互适应: 从小心翼翼地参与合作到积极主动地推动合作 /163
 1. 世纪之初新形势对 APEC 的合作目标和合作方式的挑战
 2. APEC 的未来: 成为建立国际新秩序的样板

- 五 结论：中国与 APEC 成员的“相互适应”为世界提供的启示 /173

第五章 中国与 WTO：一个相互学习、适应和促进的过程 /176

- 一 引论：简单的分析框架 /176
- 二 中国加入 WTO 的过程：相互学习和调整 /177
1. 加入过程的分析
2. 中国加入 GATT/WTO 艰难的原因分析
- 三 中国加入 WTO：适应与磨合 /193
1. 初步加入和适应（2001~2002 年）
2. 承诺履行过程中的核心环节：中国企业有序进入外部市场
3. 加入 WTO 对中国经济发展的影响：机遇与挑战
- 四 中国在 WTO 中的作用和地位：负责任的发展中大国 /205
1. 世界贸易组织的特点
2. WTO 的运行机制和利益格局——协商一致原则的具体执行
3. WTO 的成员构成分析
4. 中国在 WTO 中的地位和作用
- 五 结论和启示 /216

第六章 用新的视角审视国际人权公约与中国的关系 /223

- 一 中国政府提交实施《经济、社会和文化权利国际公约》的首次报告应当注意的问题 /224